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84 milions, només de 84 milions per a l’any 2018 . ¿Sap quant 
serà per a l’any 2019? 364 . (Veus)

El senyor president:

Senyories, per favor .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

84 milions, que després el senyor Montoro mos el va rebaixar 
a 80 perquè era massa . (Veus) 4 milions, això a la millor mos 
eixien els diners per les orelles . Vinga, per favor! Ni se mani-
festen . En Madrid diuen el contrari que diuen ací . Des de l’any 
2012, el PP no vota ni a favor de la millora de… Ara, no només 
el PP . El senyor Toni Cantó, que era de la UPYD, (veus) també 
va votar a favor de no fer això . (Veus)

El senyor president:

Senyories, per favor .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

En definitiva, senyor, en este moment, (veus) en este 
moment… Puc parlar?

El senyor president:

Sí, senyor conseller .

Senyories, deixen parlar al conseller, que pugam escoltar tots .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Miren vostés, ho he dit per activa i per passiva, el resultat bo 
per a nosaltres és un nou sistema de finançament que siga 
exactament aquí que mereixem. És a dir, que tinga uns recur-
sos per càpita per necessitat de serveis bàsics igual que la 
resta de ciutadans espanyols . 

I a més, que hi haja una compensació per tot el deute gene-
rat (inintel·ligible)  . . ., no part del deute que varen generar 
vostés per la corrupció, la mala gestió (protestes) i totes eixes 
coses . Això els valencians ho haurem de pagar, perquè (veus) 
vostés foren elegits democràticament pels valencians . Això 
ho tindrem de pagar . 

Però l’altra part, que són quasi 20 .000 milions d’euros, 
tindran de ser satisfets pel mecanisme que siga compensa-
tori, perquè (veus), perquè no hi haurà possibilitat de tindre 
un tracte just si nomé resolem els problemes de futur . Hem 
de resoldre també la motxilla de càrrega de pedra per infra-
finançament del passat. L’única manera de poder anar al 

mateix ritme que les altres comunitats autònomes és: nou 
sistema, compensació del deute per l’infrafinançament. I això, 
en juliol, tant en la primera reunió del Consejo de Política 
Fiscal y Financiera, com en el segon, i també en agost, natu-
ralment, vàrem estar diguent . 

I vosté m’agradaria que llegira, senyor Ibáñez, el perquè 
vaig votar a favor en el mes d’agost, el 22 de agost, el nou 
sistema . M’agradaria que sabera per què vam votar . Vàrem 
reclamar que era necessari i insuficient passar de 0,1 a 0,3. I 
vostés si se preocupen tant pels valencians, resulta que mos 
neguen 240 milions als valencians negant-se a passar del 0,1 
al 0,3 . (Protestes) Vinga ja! Com he dit al principi, molta cara! 
(Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Passarem a la penúltima pregunta que formula la il·lustre 
diputada Noelia Hernández al conseller d’Hisenda i Model 
Econòmic .

Senyoria, té vosté la paraula .

La senyora Hernández Sánchez:

Muchas gracias, señor president .

Señor conseller, un teatro es un lugar donde pueden ocurrir 
cosas mágicas cuando baja el telón y se atenúan las luces, 
disfrutas de historias que te emocionan, te entristecen, te 
hacen reír o pueden dar lugar a debates y reflexiones.

La cultura es la base y el fundamento de lo que somos, el 
aporte moral, intelectual y emocional que nos forma perso-
nas creando vínculos sentimentales y huellas imborrables . 

El Teatro Principal de Alicante es una pieza clave de la cultura 
para la ciudad de Alicante y la provincia . Podríamos hablar de 
contenidos, pero esta vez vengo a hablar del contenedor, del 
edificio, del patrimonio y de su propiedad.

Durante años fue una pena ver cómo se degradaba el teatro, 
el contenedor, el edificio, mientras que las humedades ocupa-
ban sus paredes exteriores, las butacas acumulaban funcio-
nes y funciones, se quedaba obsoleto respecto a los teatros 
del resto del país, y cómo languidecían tanto contenido como 
contenedor, sin que nadie hiciera nada ni tomara ninguna 
iniciativa .

La fórmula de propiedad, 50% pública-50% privada, hizo 
que se quedara fuera de cualquier convocatoria de ayuda 
pública en el último ejercicio y, por ello, era urgente que La 
Generalitat tomara cartas y aportara una solución para este 
edificio, clave para la segunda ciudad de la comunidad, una 
solución que dignifique el teatro, ayude a sanear las cuentas 
y a continuar siendo un espacio de referencia cultural como 
así lo necesitan los amantes de la cultura y del teatro de la 
provincia de Alicante .
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La Generalitat ya cuenta con un teatro en Alicante, que es el 
Teatre Arniches, pero sus características divergen del Teatro 
Principal y evita que grandes presentaciones puedan pasar 
por Alicante, con lo cual perder el Teatro Principal sería 
una gran pérdida para el entorno cultural de la provincia de 
Alicante .

De ahí mi pregunta sobre el estado en el que se encuentra la 
compra de la participación por parte de La Generalitat y en 
qué se va a materializar . Se anunció que este verano comen-
zarían las obras de adecuación y rehabilitación que se han 
tenido que retrasar por no estar aún culminado el acuerdo .

Y, por último, desde aquí, aprovecho para felicitar a la nueva 
dirección del Teatro Principal –al frente está Francesc 
Sanguino– por los nuevos aires que se respiran en su gestión 
y en su programación, una programación que ha apostado 
por todo tipo de disciplinas con propuestas más atrevi-
das, plurales e innovadoras, abriendo el espacio a un público 
mucho más joven y con su inclusión en el circuit valencià de 
cultura…, perdón, en el Circuit Cultural Valencià, un gesto 
sin precedentes porque en los últimos veinticinco años de 
Teatres de la Generalitat ambas entidades nunca habían 
tenido un acuerdo conjunto . 

Desde luego, esto muestra no solo la voluntad de mantener 
el contenedor, con el acuerdo de La Generalitat, sino también 
un cambio en la gestión de los contenidos culturales . 

Esperemos que el teatro tenga larga vida y que los niños y no 
tan niños sigan enamorándose del teatro, de la danza, de la 
música y de cualquier otra disciplina que les llegue al corazón 
y al alma .

Muchas gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora diputada .

Conseller, per a contestar a la diputada, té vosté la paraula .

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyor president .

Senyoria, efectivament, el canvi d’aires en la gestió del prin-
cipal a través del nou responsable, Francesc Sanguino, són 
obvis, i jo crec que la gent que viu a la ciutat i a la comarca de 
l’Alacantí ho notarà .

Però jo volia fixar-me en el tema patrimonial perquè jo 
crec que és un tema, com ha dit vosté molt bé, impor-
tant també . I, en relació a això, sobre la situació en concret 
de la compra per La Generalitat d’una participació en el 
Teatre Principal d’Alacant i el compromís assumint pel 
Consell, com sap, l’objectiu és que La Generalitat adqui-
risca un terç de la propietat de l’immoble on s’ubica el Teatre 
Principal del qual, fins ara, com vosté també sap, és al 50%, 
l’Ajuntament d’Alacant i el Banc Sabadell, d’acord amb el 
protocol d’intencions que van subscriure en el seu moment 

l’Ajuntament d’Alacant, el Banc Sabadell i la Conselleria 
d’Educació, Investigació, Cultura i Esport el 27 de febrer 
d’enguany .

Este protocol d’intencions és una mostra del clar compromís 
que este govern té amb tota la província d’Alacant i amb la 
ciutat d’Alacant, i amb un teatre, amb un teatre que ha exer-
cit històricament un paper congregador de les comarques del 
sud i del lideratge en arts escèniques, com ha dit vosté molt 
bé, i de música durant el passat segle, i que ha aportat a totes 
les comarques del sud una exhibició permanent de producció 
creativa dels artistes més representatius nacionals i interna-
cionals a més de jugar un paper estratègic davant dels reptes 
de futur per a la ciutat .

Per esta raó, el Consell, el Consell aposta per formar part de 
l’estructura del Teatre Principal amb l’objectiu de rehabilitar-
lo i col·laborar econòmicament en la seua gestió futura . 

Com el president de La Generalitat va expressar, la inten-
ció no és només la de rehabilitar l’edifici, sinó participar en un 
projecte que va molt més enllà i que creu en l’essència de la 
cultura col·laborant, coparticipant i coresponsabilitzant-nos 
de la seua gestió, perquè el Teatre Principal d’Alacant és –ho 
ha dit vosté amb paraules molt clares– un contenidor cultura 
extraordinari . I La Generalitat aposta de forma decidida per 
la cultura i per participar en la seua gestió, com també ha 
apostat per altres projectes culturals que estaven inacabats . 
Com recordarà vosté, és el cas de l’auditori de Torrevieja, que 
estava allí deixat de la mà de Déu o la casa de la cultura de 
Benidorm que era un esquelet que estava enmig del paisatge 
urbà de Benidorm, que han segut desbloquejats gràcies a 
l’acció decidida d’este govern .

Des que el president va adquirir el compromís que La 
Generalitat entrara a formar part del Teatre Principal, des 
del departament de patrimoni de la Conselleria d’Hisenda i 
Model Econòmic es va obrir el procés d’adquisició . I es van 
dur a terme totes les comprovacions prèvies per a depurar, 
tan física com jurídicament, la situació de l’immoble com la 
comprovació registral d’este, per tal que el procés es poguera 
materialitzar com més prompte millor, perquè, com deia 
abans, este és un compromís ferm del Consell amb la ciutat 
d’Alacant .

Així doncs, després de la depuració física i jurídica de l’im-
moble i d’acord amb el seu valor que estan acabant de perfi-
lar els tècnics de cada administració, l’equip de la Secretaria 
Autonòmica de Patrimoni té previst celebrar en els pròxims 
dies una reunió amb l’equip de la regidoria d’hisenda de 
l’Ajuntament d’Alacant i el representant del Banc Sabadell, 
per a prepara l’operació de compravenda en la notaria .

Després de la celebració d’eixa última reunió per part de 
l’equip de la Direcció General de Patrimoni de La Generalitat 
s’elaborarà la proposta d’adquisició en els termes definiti-
vament acordats per totes les parts, i després de l’emissió 
dels informes preceptius de l’advocacia de La Generalitat i 
de la intervenció delegada es redactarà, com toca, la resolu-
ció d’adquisició pel conseller competent en matèria de patri-
moni, és a dir, per mi mateix, i es procedirà a escripturar nota-
rialment l’operació .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)
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El senyor president:

Moltes gràcies, conseller .

Ara sí, passem a l’última pregunta d’esta sessió, que formula 
l’il·lustre diputat David de Miguel al conseller d’hisenda .

Quan vosté vullga, senyoria .

El senyor De Miguel Martínez:

Gracias, presidente .

Señorías .

Conseller .

Antes… Han preguntado dos preguntas antes, ¿no?, cuando 
el compañero Rubén estaba hablando de la financiación, yo 
también le pido que no se arrugue y que continúe en ese tono 
reivindicativo de hace medio año, por ejemplo, que no se 
suavice, aunque ya, siempre le he dicho que nosotros apoya-
mos esa reivindicación… Pero también le he dicho otra cosa, 
y es que la reivindicación de una mejor financiación no debe 
suponer dejar de lado la gestión del día a día, la gestión tribu-
taria del día a día, porque aquí parece que nos perdemos en 
lo que haríamos si tuviéramos los recursos necesarios, que 
son de justicia tener, pero realmente parece que nos estamos 
olvidando de cómo debemos gestionar los pocos recursos 
que tenemos y, sobre todo, los que son competencia de La 
Generalitat, los que generamos o gestionamos directamente 
en la Comunidad Valenciana .

Y se lo digo porque ya hace más de dos años le hice una inter-
pelación sobre este tema y usted me dijo, «hem de fer els 
nostres deures abans d’anar a negociar a Madrid qualse-
vol nou sistema de finançament». I jo li dic, com vosté diria, 
no puc estar més d’acord amb vosté . Però també li dic . . ., la 
pregunta és: estem fent els deures com pertoca? 

O sea, ¿cuál es el resultado de esas medidas que usted me 
dijo que iban a implementar? Porque yo no dudo, usted sabe 
que yo no dudo de su intención ni muchísimo menos del esfu-
erzo que está haciendo por sanear las cuentas pero, ya le 
digo, hace dos años me dijo, «tres tipos de medidas, unas 
organizativas, otras instrumentales y otras de recursos 
humanos» . La puesta en marcha del IVAT era una de las medi-
das; la consolidación del personal, el incremento del personal 
y un nuevo modelo…, un nuevo marco de gestión que supon-
dría un cambio instrumental y de método de trabajo .

Bien, ¿cuál es el resultado de estas medidas dos años 
después? En números, porque en números, lo que tenemos a 
día de hoy, pues son los informes de la inspección general de 
servicios del ministerio de hacienda, que dice que años tras 
año, esos datos no hacen sino constatar lo que ya parece que 
es un problema no coyuntural, por infrafinanciación o por 
otros motivos, sino un problema estructural de esta comuni-
dad, que es cómo estamos dejando de percibir ingresos que, 
supongo que usted estará de acuerdo en que no estamos en 
situación de dejar perder ni un solo euro de los ingresos que 
generamos .

Pero, claro, estos datos del ministerio lo que constatan es 
una ineficiencia en la gestión tributaria. Ya le digo que no es 
solo cosa de ustedes, ya es estructural, viene de otros gobier-
nos, todos los años, año tras año van variando las cantidades 
pero se establece que se han dejado de percibir equis millo-
nes de euros porque han expirado los plazos, porque no se 
hacen las liquidaciones correctamente y demás . Y yo le digo, 
y yo sé que usted me va a decir, «porque nos falta personal», 
que es una de las medidas que hace dos años nos dijo que 
iban a incrementar, que iban a incrementar después de haber 
reducido el personal .

Cuando se redujo el personal de inspectores tributarios y 
demás, y dijo que poco se iban incrementando . Bien, pero yo 
le digo, más allá de estas cuestiones de gestión…, yo creo que 
también es un problema de planificación aparte de gestión. 
No basarnos en subir impuestos o en esperar una mejor 
financiación sino ser más eficientes recaudando mejor y, para 
ello, ya se lo hemos dicho…, bueno, se lo he dicho muchas 
veces, que no es necesario subir los impuestos sino que hay 
que ser más eficientes. Hay que recaudar mejor con los pocos 
recursos humanos y económicos que tenemos .

Por tanto, le insisto en la pregunta: ¿qué medidas ha adop-
tado? Parte ya las sé, cuál sería el resultado de esas medidas, 
y cuáles piensa adoptar el Consell para mejorar la eficiencia 
en los ingresos tributarios de La Generalitat .

Gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor De Miguel .

Li contestarà el conseller . Preguem que es dirigixquen al 
micròfon .

Quan vosté vullga, conseller .

El conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Gràcies, president .

Moltes gràcies .

Efectivament, hi han mesures de caràcter conjuntural com, 
per exemple, la necessitat d’acabar amb l’interinatge en 
gestors tributaris i en els inspectors tributaris perquè no és 
la figura funcionarial que toca en esta àrea de gestió i, per 
tant, ahí sí que estem en un moment de transició . Hem baixat 
el número d’interins i hem intentat fer (inintel·ligible)  . . . haver 
integració de funcionaris com Déu mana, no?

Però també n’hi ha una altra cosa molt important, també de 
caràcter conjuntural, que supose que el Tribunal Suprem ara 
exigirà al Govern d’Espanya que canvie, que és el concepte de 
valor real de l’actiu immoble, que és el que ha fet que nosal-
tres desistírem perquè les sentències en contra per no tindre 
personal per anar a fer la valoració de l’immoble era terri-
ble . Per tant, vam desistir, però vam desistir conjunturalment 
fins que hi haja doctrina del suprem que permeta fer les coses 


